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حضرت آیت الله جوادی آملی: 
حفظ وحدت ملی پشتوانه  عزت خارجی ایران است

حضرت آیت الله جوادی آملی تاکید کردند: ایران کشــوری بزرگ است که هم 
جغرافیا دارد و هم تاریخ، هر نقطه از آن گواهی بر تمدن، علم و فرهنگ است، 
اگر ما اصالت خود را حفظ کنیم، در مذاکرات و مســائل خارجی دچار ضعف 
نخواهیم شد. به گزارش شفقنا، حضرت آیت الله جوادی آملی در دیدار حجت 
الاسلام و المسلمین سید عبدالفتاح نواب نماینده ولی  فقیه در امور حج و زیارت 
و سرپرست حجاج ایرانی ضمن قدردانی از تلاش های خدمت گزاران حج، اظهار 
امیدواری کردند: این خدمات منشــأ برکات دنیوی باشد و رضایت ذات اقدس 
الهی را در پی داشته باشد. ایشان با تأکید بر ابعاد معنوی و اجتماعی حج، این 
فریضه الهی را ظرفیتی بزرگ برای تحقق توحید و وحدت اسلامی دانستند و 
بیان داشتند: رابطه حاجیان با خدا، جلوه ای از توحید و ارتباط آنان با یکدیگر، 

نشانه ای از وحدت است؛ وحدتی که ریشه در همان توحید دارد.
ایشان تأکید کردند: اگر امت اسلامی این دو رکن اساسی ـ توحید و وحدت ـ 

را حفظ کند، مسیر تعالی و پیشرفت هموار خواهد شد.
حضرت آیت الله جوادی آملی در بخش دیگری از ســخنان خود با اشــاره به 
اهمیت حفظ وحدت و اصالت درونی کشور، بیان داشتند: ایران کشوری بزرگ 
اســت که هم جغرافیا دارد و هم تاریخ، هر نقطه از آن گواهی بر تمدن، علم و 
فرهنگ است، اگر ما اصالت خود را حفظ کنیم، در مذاکرات و مسائل خارجی 
دچار ضعف نخواهیم شــد. حفظ وحدت ملی پشــتوانه ای برای عزت خارجی 
ماست. ایشان با تمجید از شخصیت جعفر بن ابی طالب، اظهار داشتند: زمانی 
که جعفر طیار وارد مدینه شــد، همزمان شده بود با فتح خیبر و پیامبر اسلام 
می فرماید که من نمی دانم که از برگشتن جعفر خوشحال باشم یا از فتح خیبر، 
یعنی یک عالم دینی آنقدر می تواند با اخلاق، ادب، فهم و مدیریت و درایت خود 
خدمات بزرگی را انجام دهد به اندازه یک پیروزی نظامی در اسلام اثر گذار باشد 

و اینچنین پیامبر گرامی اسلام را خوشحال کند.
حضرت آیت الله جوادی آملی با اشــاره به اهمیت همدلی در جامعه اســلامی 
اظهار داشتند: ما باید مشترکات خود را حفظ کنیم. در دنیایی که دشمنان در 
صدد ضربه زدن هســتند، اتحاد و شناخت سرمایه های فرهنگی، عقل، فهم و 
مدیریت، راه برون رفت از بحران هاســت. در ابتدای این دیدار، حجت الاسلام و 
المسلمین نواب نماینده ولی  فقیه در امور حج و زیارت و سرپرست حجاج ایرانی 
گزارشی از فعالیت های انجام شده در حوزه خدمات رسانی به زائران حج و عمره 
ارائه کرد. وی اظهار امیدواری کرد: با تداوم همکاری ها و برنامه ریزی های دقیق، 
در حج آینده نیز زائران ایرانی بتوانند از خدمات مطلوب تری بهره مند شــوند و 

برنامه های فرهنگی و عبادی با کیفیت بیشتری اجرا گردد.

مراجع

واکنش واعظی به فضای مثبت مذاکرات 
ایران و آمریکا در رُم

معاون اســبق وزارت امور خارجه به دور دوم مذاکرات هسته ای ایران و آمریکا 
واکنش نشــان داد. محمود واعظی درمورد دور دوم مذاکرات بین ایران و آمریکا  
در شبکه اجتماعی ایکس نوشــت: »در باب مذاکرات »رُم«؛ مواضع دقیق رهبر 
معظم انقلاب در ارتباط با مذاکرات مســقط و سفر وزیر امور خارجه به روسیه و 
مواضع شفاف ایشان در خصوص زیاده خواهی های هسته ای در رسانه  های غربی 
و صهیونی، تمهیدات مناسبی برای مذاکرات رم فراهم نمود. مذاکرات عزتمندانه 
»رُم« گامی رو به جلو در راســتای حصول توافق هسته ای صلح آمیز جهت رفع 
تحریم های ظالمانه علیه ملت ایران بود. مواضع اصولی و سیاست های هسته ای 
ج.ا.ایران در این دور از مذاکرات هوشمندانه رعایت و پیشرفت مناسبی در مبانی 
و اصــول کلی مذاکــرات حاصل گردید. این نشــانه ای از جدیت دوطرف برای 
حصول  »توافق« اســت. علی رغم کارشــکنی های مکرر رژیم اشغالگر و تبهکار 
صهیونی، دور سوم مذاکرات در یک روند »جدی تر« طی روزهای آتی و با حضور 
کارشناســان که بر جزئیات گفتگو خواهند کرد برگزار خواهد شد و این »گامی 
رو به جلو« می باشــد. با توجه به پیچیدگی مذاکرات، فراز و نشــیب ها و توطئه 
دشمنان، حمایت حداکثری »نظام« و »مردم« از هیات مذاکره گر ایرانی و رئیس 
آن الزامی و امیدواریم نتیجه »تدبیری« که »همبســتگی ملیّ« و »امیدواری« 

اجتماعی کنونی را رقم زده، تأمین »منافع ملیّ« و »اهداف کشور« باشد.«

تعجب زیدآبادی از سطح پیشرفت مذاکرات
احمد زیدآبادی در کانال تلگرامی خودش نوشت: این سطح از پیشرفت در دو دور 
مذاکره برای من قدری عجیب است... احمد زیدآبادی فعال سیاسی اصلاح طلب 
با انتشار یادداشــتی در کانال تلگرامی خود نوشت: »کمی عجیب نیست؟ یک 
مقام بلندپایه آمریکایی مذاکرات رم را همراه با پیشــرفتی خوب دانسته و سید 
عباس عراقچی وزیر خارجه جمهوری اسلامی نیز اظهارنظر کم و بیش مشابهی 
داشــته است. این سطح از پیشــرفت در دو دور مذاکره برای من قدری عجیب 
اســت، زیرا دو طرفی که مواضع اعلام شده آنها از هم فاصله جدی داشته باشد، 
قاعدتاً مذاکرات شــان خالی از چالش پیش نمی رود و به این ســرعت پیشرفت 
نمی کند. داستان چیست؟ دو طرف هنوز در مرحله بحث بر سر کلیات هستند و 
وارد جزئیات حساس نشده اند؟ یا حرف های یکدیگر را به درستی و دقت ادراک 
نمی کنند و با نوعی سوءتفاهم، آنها را مصادره به مطلوب می کنند؟ یا اینکه یکی 
از دو طرف و بلکه هر دو، از مواضع اعلام  شده عدول کرده اند و به قصد دستیابی 
به توافق سریع از خود انعطاف غیرمترقبه نشان می دهند؟ یا اینکه پیش از آغاز 
رسمی مذاکرات، با تلاش میانجی ها برخی توافقات به صورت محرمانه به انجام 
رسیده و کار را ساده کرده است؟ امیدوارم داستان مربوط به دو مورد اول نباشد 
و مذاکرات با همین سرعت به زودی به نتیجه برسد چون به نتیجه رسیدن آن 
برای ایران و منطقه و جهان خیر است و شر بزرگی را از سر هر سه برمی دارد و 

شروران را منزوی می کند.«

واکنش آذری جهرمی به بیانیه اخیر رضا پهلوی
آذری جهرمــی در واکنــش به بیانیه اخیر رضا پهلوی گفت: بعید اســت حتی 
معتقدین به نظام ســلطنتی یا به عبارتی سلطنت طلبان هم، درخواست تداوم 
اعمال فشار بر زندگی و معیشت مردم ایران را شرافتمندانه و برای مردم بدانند! 
محمدجــواد آذری جهرمی در واکنش بــه بیانیه اخیر رضا پهلــوی در کانال 
تلگرامی خود نوشت: »رضا پهلوی، با انتشار بیانیه ای مطبوعاتی، از دولت آمریکا 
و متحدانش خواســته که برای سرنگونی حکومت ایران )به طمع استقرار ایشان 
و خانواده شــان به عنوان خاندان سلطنتی ایران در راس امور(، به سیاست فشار 

حداکثری و تشدید تحریم ها ادامه داده و از مذاکره و توافق خودداری کنند!
ناگفته پیداست که قربانی اصلی سیاست فشار حداکثری و تحریم ها، مردم شریف 
ایران هســتند. گرچه حتما برای حاکمیت ایران هم مضراتی دارد... بعید است 
حتی معتقدین به نظام ســلطنتی یا به عبارتی ســلطنت طلبان هم، درخواست 
تداوم اعمال فشــار بر زندگی و معیشت مردم ایران از دولت های اجنبی، به امید 
دســتیابی خانواده ایشان به قدرت را شرافتمندانه و برای مردم بدانند! از آن سو، 
ماجرای زلنســکی هم به خوبی نشــان داد که امثال این نامه ها چه ســرانجام 

احتمالی دارند...«

واکنش محمد مهاجری 
به ورود »بابک زنجانی« به صنعت ریلی

یک فعال سیاســی اصولگرا در واکنش به ورود رسمی»بابک زنجانی« به صنعت 
ریلی کشور خطاب به وزیر راه و شهرسازی گفت: ایام سرمایه گذاری ابرمفسدان 

اقتصادی و همکاری شان با وزارت محترمه راه و شهرسازی، مستدام!
محمد مهاجری در کانال تلگرامی خود نوشت: »سرکار خانم فرزانه صادق، وزیر 
محترم راه و شهرســازی آقای بابک زنجانی معروف به »ب.ز« از سرمایه گذاری 
عظیم ۶۴ هزارمیلیاردتومانی خبر داده که ظاهرا توســط جنابعالی افتتاح شده 
اســت. خسته نباشــید. او که طبق گفته مقامات رسمی، به خاطر بدهی کلان 
حدود ۲.۷ میلیارد یورویی  به بیت المال ابتدا به اعدام محکوم شــد و سپس با 
ارفاق از این حکم رهید و هم اینک در زندان اســت ادعا کرده در حال ســرمایه 
گذاری در پروژه های حمل و نقل زمینی و هوایی )۳۲فروند هواپیمای مسافری، 

هزاران کامیون حمل سوخت، ۵۰هزار تاکسی برقی، ۶۲۰واگن قطار( است.
یادمان نرفته که او حدود ۱۰ســال به بهانه اینکه پول هایش در فلان کشــور و 
بهمان بانک خارجی است، کل مملکت را سرکار گذاشته بود و آخرش هم معلوم 
نشــد آیا بدهی اش را پرداخت کرده؟ لازم است جنابعالی که طبق ادعای او، به 
سرمایه گذاری اش مشروعیت بخشیده اید دقیق و شفاف درباره آنجه گفته است 
اعلام موضع کنید. ایام ســرمایه گذاری ابرمفسدان اقتصادی و همکاری شان با 

وزارت محترمه راه و شهرسازی، مستدام!«

سوشیال

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی خبر داد
روایت غریب آبادی 

از جزئیات مذاکره غیرمستقیم 
ایران و آمریکا در رم

ســخنگوی کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس به تشــریح جزییات مذاکــرات رم از زبان غریب 
آبادی معــاون حقوقــی و بین الملل وزیر امــور خارجه 

پرداخت.
بــه گزارش خبرنگار ایلنا،  ابراهیم رضایی درباره جلســه 
دیروز کمیســیون امنیت ملی در خصوص مذاکرات رم، 
گفت: آقای کاظم غریب آبادی، معاون حقوقی و بین الملل 
وزیر امور خارجه، دیروز )یکشــنبه( مهمان کمیســیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس شورای اسلامی 
بودنــد و گزارشــی از مذاکرات دیــروز رم، که مذاکرات 
غیرمستقیم بین جمهوری اسلامی ایران و ایالات متحده 

آمریکا بود، ارائه کردند و به سوالات اعضا پاسخ گفتند.
ســخنگوی کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس بیان کرد: آنچه که می توانم از ســخنان ایشــان 
اشــاره کنم این اســت که جمهوری اســلامی ایران در 
مذاکرات جدی است و خواهان تأخیر نیست. طرف مقابل 
نیز باید جدیت خود را نشــان دهد و تحت فشــار رژیم 
صهیونیســتی که به دنبال تخریب مذاکرات اســت، قرار 
نگیرد. ایشــان به مذاکرات دور دوم اشاره کردند و گفتند 
که در این مذاکرات در رم، روی چارچوب کلی و دســتور 
کار و گفتگوهای فنی بحث شد و تفاهماتی حاصل گردید.
وی افزود: پیشنهادهای ما که در چارچوب نظام و مصوبات 
نهادهای بالادســتی تدوین شده، مشخص است و از نظر 
ما، همه تحریم ها باید برداشــته شوند. این باید منجر به 
انتفاع اقتصادی ملت ایران شود؛ یعنی رفع تحریم ها باید 
به گونه ای باشــد که منجر به انتفاع اقتصادی ملت ایران 
گردد. ما بر ســر اصل حق ایران برای غنی سازی اورانیوم 
مذاکره نمی کنیم و غنی ســازی اورانیوم جز خطوط قرمز 
ماست. ایران به دنبال سلاح هسته ای نیست و غنی سازی 
اورانیوم هــم با اهــداف صلح آمیز در کشــورمان انجام 

می گیرد.
رضایــی بیان کرد:جلســات کارشناســی و فنی با هدف 
اســتخراج جزئیات مذاکرات روز چهارشــنبه به صورت 
غیرمستقیم در مســقط برگزار خواهد شد. فعلًا در حال 
اســتخراج اصول کلی مذاکرات هســتیم. ایشــان تأکید 
کردند کــه مبانی تحریم، یعنی قوانین تحریمی کنگره و 

دستورات اجرایی رئیس جمهور، باید حتماً لغو شوند.

تاجگردون:
دولت درباره وزارت اقتصاد
با مجلس مشورت نکرده است

رئیس کمیســیون برنامه و بودجه و محاســبات مجلس 
شورای اســلامی می گوید خود علی طیب نیا تمایل ندارد 

مجدداً به وزارت اقتصاد برگردد.
غلامرضا تاجگردون، رئیس کمیســیون برنامه و بودجه و 
محاسبات مجلس شــورای اسلامی، در گفت وگو با آوش 
دربــاره اینکه آیا دولت فردی را به عنوان گزینه احتمالی 
وزارت اقتصــاد به مجلس معرفی کرده و یا در این زمینه 
از نمایندگان مشورت خواســته است؟ گفت: خیر، هنوز 
معرفی نکردند و در این زمینه مشورتی هم نداشتند، هنوز 

خبری نیست. البته فعلًا وقت هم دارند.
عضو فراکســیون مستقلین مجلس شــورای اسلامی در 
واکنش بــه اینکه گمانه زنی هایی در مــورد معرفی علی 
طیب نیا به عنوان گزینه وزارت اقتصاد شــنیده می شود، 
این گمانه زنی ها تا چه اندازه جدی هســتند؟ افزود: من 
بعید می دانم چراکه فکــر می کنم خود آقای طیب نیا به 
حضور مجــدد در وزارت اقتصاد تمایل نــدارد. لذا بعید 
می دانم که او بیاید، البته اگر بیاید خیلی عالی اســت اما 
نمی آیــد. تاجگردون در مورد ســایر گزینه های احتمالی 
وزارت اقتصاد تصریح کرد: آدم های خوب که خیلی زیاد 
هســتند. به نظرم شمس الدین حســینی نیرویی وزین و 

باتجربه خوبی برای وزارت اقتصاد است.
رئیس کمیســیون برنامه و بودجه و محاســبات مجلس 
شــورای اســلامی در واکنش به اینکه البته شمس الدین 
حسینی هیچ وقت اعلام برائت از احمدی نژاد نکرده است، 
خاطرنشــان کرد: الان که اطراف این دولت تعداد فراوانی 
از این آدم ها هســتند، حداقل شمس الدین حسینی آدم 

مستقلی از نظر توانایی های اقتصادی است.
تاجگردون در پایان یادآور شــد: شــمس الدین حسینی 
هیچ وقت سیاســی نبوده، دولت احمدی نژاد از او استفاده 
کرده اســت. البته خود شــمس الدین حسینی تمایل به 
رفتن از مجلس ندارد اما نکته این اســت که حضور او در 

دولت احمدی نژاد نمی تواند ملاک عدم انتخابش باشد.

جوکار رئیس هیات نظارت بر رفتار 
نمایندگان شد

ســخنگوی هیات نظارت بر رفتار نمایندگان از برگزاری 
انتخابــات هیات رئیســه ایــن هیات خبــر داد و گفت: 
محمدصالــح جــوکار رئیــس هیــات نظارت بــر رفتار 
نمایندگان شــد. فرشــاد ابراهیم پور در گفت وگو با ایسنا 
اظهار کرد: نتخابات هیات رئیســه هیات نظارت بر رفتار 
نمایندگان برگزار شد و بر این اساس محمد صالح جوکار 
رئیس این هیات شــد. وی افزود: علی آذری نایب  رئیس، 
محمد بیات دبیر و بنده نیز نیز به  عنوان سخنگوی هیات 

نظارت بر رفتار نمایندگان انتخاب شدیم.

وکیل تتلو توضیح داد
صدور حکم ظرف یک ماه آینده

وکیل امیر حسین مقصودلو معروف به تتلو درباره بررسی 
حکم موکولش در دیوان عالی کشور توضیحاتی ارائه کرد.

مجید نقشی وکیل امیر حسین مقصودلو معروف به تتلو در 
گفت وگــو با خبرنگار ایلنا، درباره اقدامات صورت گرفته از 
سوی وکلای این متهم در دیوان عالی کشور و نامه استفتاء 
از علما گفت: ما از مراجع استفتاء گرفتیم و همه را به شعبه 
تقدیم کردیم هیچ کدام مشمول آن جرم واقع نشد. یعنی 

گفتند جرم سب النبی به این موارد نمی خورد.
وی ادامه داد: امیدوار هستیم انشاءالله با مدارکی که داده ایم 

این حکم لغو شود.
وکیل امیرحســین مقصودلو گفت: علما به صورت خاص 
پاســخ نمی دهند چراکه دخالت در امر قضایی محســوب 
می شود اما به صورت کلی ما از علما استفتاء کردیم و آنها 

هم پاسخ دادند.
وی ادامه داد: فکر می کنم به زودی و احتمالا ظرف یک ماه 

آینده این حکم صادر شود.
وکیل تتلو تصریح کرد: امیدوار هستیم که با توجه به پرونده 
شخصیتی ایشــان و با توجه به نامه هایی که ارائه داده ایم 
مبنی بر اینکه ایشان دارای یک سری اختلالات است حکم 

موکلم حکم نقض شده و فرصت مجدد به وی داده شود.

مجلس

عدلیه

کارشناس حوزه سیاست خارجی گفت: 
الزاماً آنچه در رســانه ها بیان می شود، 
با آنچه در مذاکرات مطرح می شــود، 
منطبق نیست. افکار عمومی آگاه باشد 
که آنچه در رسانه ها بیان می شود، الزاماً 
مذاکرات صورت  در  آنچــه  با  منطبق 

می گیرد، نیست.
حســن بهشتی پور، کارشــناس ارشد حوزه 
سیاست خارجی در گفت وگو با ایلنا، در رابطه 
با پیشرفت مذاکرات موسوم به روند مسقط 
و ارزیابی که می شــود از اظهارات طرف های 
مذاکره کننده داشــت، تصریــح کرد: همین 
میزان که اعلام شــده اســت که مذاکرات 
ادامه دارد، نشــان دهنده این است که حتماً 
پیشــرفت هایی حاصل شده اســت، وگرنه 

مذاکرات در همین مرحله متوقف می شد. 
روند به سمت جلو پیش می رود

وی ادامه داد: نکته دوم این اســت که وقتی 
مذاکرات به سطح کارشناسی و فنی منتقل 
می شود، نشان دهنده این است که در برخی 
از محورهــا، اگر نگوییــم تمامی محورهای 

مذاکراتی، توافقاتی صورت گرفته که نیاز به 
جمع بندی در خصــوص جزئیات دارد تا در 
نشست روز شــنبه در مورد آن ها گفت وگو 
شود. بنابراین، من بر این باورم که این روند 
به ســمت جلو پیش می رود، اما جزئیات آن 
منتشر  به دلیل اســتمرار مذاکرات، معمولاً 

نمی شود تا به نتیجه نهایی برسد.
ونس و ویتکاف به دنبال دیپلماسی

این تحلیل گر مسائل بین الملل در خصوص 
احتمــال ادامــه حضور جــی دی ونس در 
تیم مذاکره کننــده آمریــکا و نقش آن در 
گفت وگوهــای ایران و آمریــکا، اظهار کرد:  
ونس برای دیدار با مکرون به ایتالیا رفته بود 
ولی اگر واقعا در مذاکرات بوده باشد نشان از 
اهمیت و جدیتی  اســت که طرف آمریکایی 
از خــود نشــان می دهد به ایــن جهت که 
می خواهند این مســئله را به یک سرانجامی 
برسانند. ونس جزو گروهی است که در داخل 
حاکمیت آمریکا به دنبال دیپلماسی است و 
برخلاف روبیو که وزیر خارجه ای جنگ طلب 
اســت و به دنبال درگیری  می گردد، ونس و 

رئیس دفتر ترامپ و آقای ویتکاف که رفیق 
۴۰ ســاله ترامپ اســت و تا حدودی وزیر 
دفاع، منتســب به تیمی هستند که به دنبال 
حل مســائل از طریق گفت وگو و دیپلماسی 

هستند. 
تلاش اسرائیل و حامیان 
برای ممانعت از مذاکره

کارشــناس مســائل بین الملل با اشــاره به 
انتقادات ترامپ در رابطه با جنگ افغانستان 
و عراق، بیان کرد: این موضوع نشــان دهنده 
سیاســتی اســت که به دنبال جلوگیری از 
درگیری و جنگ اســت.  این در حالی است 
که اســرائیل و حامیان آن در کابینه ترامپ 
به دنبال این هســتند که مذاکرات به نتیجه 
نرســد و به ســمت راه حل نظامی بروند. به 
نظر می رســد که در حال حاضــر، آن ها در 
موضع برتری قرار ندارند و تیمی که به دنبال 

دیپلماسی است، فعال تر است. 
وی افزود:  ونس و روبیو مذاکراتی با مکرون، 
رئیس جمهور فرانســه و وزیر خارجه فرانسه 
در خصوص دســتور کار اوکراین داشتند که 

مربوط به مذاکراتی اســت که میان روسیه 
و آمریکا در جریان داشــت. حال در موضوع 
ایران هم حتماً گفت وگوهایی صورت گرفته 
اســت، اما ونس از این حضور استفاده کرده 
که در جریان این مذاکرات هم حضور داشته 

باشد.
تاثیر حضور گروسی در مذاکرات

بهشتی پور در رابطه با اظهارات گروسی و سفر 
او به ایتالیا، گفت: هر نوع توافقی که بین ایران 
و آمریکا انجام شــود، باید آژانس بین المللی 
انرژی هســته ای به عنوان مرجــع داوری در 
خصوص تعهدات ایران در نظر گرفته شــود. 
آن تعهداتی که در نظر ترامپ است تنها یک 
مرجع نظارتی دارد آن هم آژانس بین المللی 
هسته اس است. بنابراین، آقای گروسی باید 
از ابتدا در جریان قرار گیرد، شــاید برای ما 
مطلوب باشــد که از مشارکت آقای گروسی 

در این بحث بهره برداری کنیم.
مدیریت افکار عمومی دستاورد 

سیاست خارجی
این مفســر فضای بین المللی با تاکید بر این 
موضوع که ابعاد رسانه ای در جریان مذاکرات 
بســیار کارساز اســت، اظهار کرد: ما باید به 
مــردم بگوییم که آنچه در رســانه ها مطرح 
می شود، بخشی از دیپلماسی رسانه ای است 
و تحت تأثیر برنامه ریزی هایی که طرف مقابل 
انجام می دهد، قرار دارد تا بتواند اهداف خود 
را پیش ببرد. زیرا دیپلماسی رسانه ای، بخش 
تکمیلی دیپلماسی رسمی است و مدیریت 
افکار عمومی، یکی از بزرگ ترین و مهم ترین 
دســتاوردها برای سیاست خارجی کشورها 
به شمار می رود.  وی خاطرنشان کرد: الزاماً 
آنچه در رســانه ها بیان می شود، با آنچه در 
مذاکرات مطرح می شود، منطبق نیست. در 
مذاکرات ممکن اســت نکاتی بیان شود که 
به هیچ عنوان در رســانه ها مطرح نمی شوند 
و برعکس، مواردی وجــود دارد که به دلیل 
حساســیت های موجــود، در مذاکرات ذکر 
نمی شــوند و اگر بیان شوند، ممکن است به 
بن بست منجر شود. این دو مسیر می توانند 
جداگانــه عمل کننــد، امــا در عین حال 

می توانند مکمل یکدیگر نیز باشند.

دومیــن دور مذاکرات غیرمســتقیم 
ایران و آمریکا در رم و با میانجی گری 
مذاکره،  این  از  پس  برگزار شد.  عمان 
سیدعباس عراقچی، وزیر امور خارجه 
این دور از مذاکرات را رو به جلو خواند 
درخصوص  شدیم  موفق  کرد:  تاکید  و 
یک ســری اصول و اهــداف به یک 
تفاهم بهتری برسیم و نهایتا قرار شد 
مذاکرات ادامه پیدا کند و وارد مرحله 
بعدی شود، به این ترتیب که جلسات 

کارشناسی شروع شود.
وی تاکید کــرد: از چهارشــنبه این هفته 
مذاکرات فنی در ســطح کارشناســان در 

عمان آغاز خواهد شد. 
در همیــن راســتا، حشــمت الله فلاحت 
پیشــه، رئیس کمیســیون امنیــت ملی و 
سیاســت خارجی مجلس دهم، در گفتگو 
با خبرآنلاین، درخصوص ســخنان عراقچی 
پــس از مذاکــرات ایران و آمریــکا، تاکید 
کرد: در مذاکــرات رم، طرفین درخصوص 
مذاکرات فنــی به توافق رســیدند، هرگاه 
یک چالش سیاســی منجر به شکل گیری 
کارگروه های فنی شود، بدان معنا است که 
طرفین از تنش دور و به دیپلماسی نزدیک 

شده اند.
وی اظهار داشــت: به همــان اندازه ای که 
موضوع هســته ای در شرایط طبیعی خود 
قــرار بگیرد، می توان گفت که از تنش دور 
و به سمت دیپلماسی نزدیک خواهیم شد. 
بنده معتقدم وارد کردن آقای گروســی به 
موضوع مذاکــرات امری مثبت بــود، زیرا 
ایرانی ها چیــزی فراتر از NPT در موضوع 

هسته ای نخواستند. 
حتی این موضوع در برجام نیز قابل مشاهده 
بود، یعنــی ایرانی ها مانند هرکشــور عضو 
NPT می توانند چرخه و زیرســاخت های 
ســوخت هســته ای خود را حفظ کنند و 
ســوخت را در غالب مســالمت آمیز تولید 

کنند.
وی افزود: هرچنــد در آمریکا چند موضع 
متناقض شــکل گرفت ولی دو اتفاق ایران 

و آمریکا را به ســمت دیپلماسی سوق داده 
اســت. اتفاق اولی کــه برای ایــران افتاد، 
مصاحبه ســفیر روسیه در بغداد بود که در 
پاســخ به ســوال یک خبرنگار که پرسیده 
بود؛ واکنش روسیه هنگام جنگ ایران چه 
خواهد بود؟ اظهار داشــت که مردم روسیه 
برای مردم ایران دعا خواهند کرد. این مورد 
نشــان دهنده این بود که ایران باید بدون 
ملاحظه دیگــران تنش های خود با دیگران 

را حل کند.
در مسقط طرفین پذیرفتند که

هیولا نیستند
فلاحت پیشــه تاکید کرد: در سمت دیگر، 
کشــور های مختلف بی میل نیســتند که 
انرژی دوران ترامپ در جنگ خاورمیانه ای 
بــکار گرفته شــود. زیرا ترامــپ زخم های 
بســیاری مانند جنگ تعرفه ها را باز کرده 
اســت. برخلاف سیاســت اســرائیل برای 
کشــاندن آمریکا در جنگ، آمریکایی ها بر 
این موضوع که مدیریت نتایج جنگ، بسیار 

دشوارتر از نتایج دیپلماسی است، آگاهند.
 او بیــان کرد: مذاکرات مســقط، توافق بر 
سر مذاکره بود، یعنی طرفین پذیرفتند که 
هیولا نیستند و می توانند با همدیگر مذاکره 
کنند. بنده معتقدم واســطه های برجامی، 
ایران و آمریکا را برای همدیگر هیولا نشان 
دادند ولی درحال حاضر، ایران و آمریکا در 
مسقط به این نتیجه رسیدند که می توانند 

با همدیگر مذاکره کنند. 
همچنین، عمان برخلاف اعضای شــرقی و 
غربی برجام بازیگری بدون منفعت اســت. 
درخصوص شــکل مذاکرات نیز گفته های 
زیادی موجود اســت، اما واقعیت این است 
که همانطور که عنوان کردم باتوجه به اینکه 
عمانی هــا به عنوان واســطه هیچ منفعتی 
ندارنــد، ایــران و آمریکا عمــلا به صورت 

مستقیم درحال مذاکره هستند.
فلاحت پیشــه درخصوص توافق طرفین بر 
ســر مذاکرات فنی تاکید کرد: خبر تشکیل 
فنی درخصوص  و  کارشناسانه  نشست های 
تحریم هــا به معنی توافق در اصل مذاکرات 

اســت و باید منتظر پیش روی درحوزه فنی 
باشــیم. تجربه نیز نشــان داده اســت که 
حاضرترین متــون قابل امضا، درحوزه فنی 

وجود دارد.
باید عوامل آشوب ساز 

را مدیریت کنند
وی افزود: طرفیــن باید در این مدت نقش 
عوامل آشــوب ســاز را مدیریت کنند، به 
عنوان مثال اســرائیل بــرای آمریکایی ها و 
تندرو هــا برای ایرانی ها. این افراد کســانی 
هستند که مخالف مذاکره هستند و هرچه 
ایران و آمریکا در رونــد مذاکره و توافقات 
بیشــتر پیش می روند، شــبهه افکنی های 
بیشتری را صورت خواهند داد. ترفند دیگر 
این عوامل آشــوب ســاز، علاوه بر شــبهه 
سازی، شــلوغ کردن دســتورکار است. به 
عنوان مثال در سمت آمریکا کسانی حضور 
دارند که می خواهند مسائل غیرهسته ای را 
مطرح کنند و در ســمت ایران نیز افرادی 
حضــور دارند که وقتی هنوز بحث هســته 
ای صورت نگرفته، مسائل دیگری را مطرح 

می کنند.
قرار نیست ایران و آمریکا به دو 

دوست تبدیل شوند
او در ادامه تصریح کرد: قرار نیســت ایران و 
آمریکا بعد از مذاکرات مســقط و رم به دو 
دوست تبدیل شوند، بلکه قرار بر این است 
که این دوکشور وارد جنگ نشوند و همین 

مورد دستاوردی مهم است. 
اگر توافق صــورت بگیرد و در عین حال به 
سرنوشــت برجام نیز دچار نشــود، طرفین 
می توانند در غالب ســازوکار امنیت منطقه 
ای و حتی شکل گیری مناسبات اقتصادی 

توافقات دیگر را پیش ببرند.
فلاحت پیشه درخصوص اثرات این مذاکرات 
در رونــد بــازار بیان کرد: بــازار قوی ترین 
تحلیل گر مسائل سیاسی در ایران است. ما 
بارها شاهد این بودیم که افراد سعی کردند 
با مواضع مثبت و منفی بر بازار تاثیر بگذارند 
ولی بازار می داند در چه زمانی کدام واکنش 

را نشان بدهد. 
بازار ایران نیز سیاســی تریــن بازار منطقه 
اســت. نکته مهم این است که محصولات 
تولیــدی در طول این یــک هفته افزایش 
قیمــت پیدا نکــرده اســت، درصورتی که 
درگذشــته هر محصول تولیدی با یک نرخ 
جدید عرضه می شــد، اما در طول این یک 

هفته چنین اتفاقی رخ نداده است.
وی در پایان تاکید کرد: قرار نیست مردم در 
دوران تحریم رنج بکشند ولی در ایام کاهش 

تحریم ها سودی نصیب آنها نشود. 
متاســفانه در طول دورانی که منافع کشور 
تشــنه دیپلماسی بود، یکســری جریانات 
افراطــی که از پول ملــت هزینه می کنند، 
بیشــترین تلاش را برای کارشکنی در این 

مسیر کردند.

تحلیل بهشتی پور از انتقال مذاکرات به سطح کارشناسی:

احتمالا توافقات نیاز به جمع بندی دارد

فلاحت پیشه تاکید کرد

توافق بر سر »مذاکرات فنی« یعنی دوری از تنش

آصفری:

برخی از قطع رابطه ایران با آمریکا سود می برند
ابطحی: 

اصلی ترین انتظار ایران رفع تحریم هاست

نایب رئیس سابق کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس، تاکید کرد: 
امیدوار هستیم که آمریکایی ها طوری روند مذاکرات را دنبال کنند که مابتوانیم 

مراحل بعدی مذاکرات را در خود ایران یا آمریکا به شکل رو در رو برگزار کنیم.
محمدحسن آصفری در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به چشم انداز مذاکرات ایران و آمریکا، 
بیــان کرد: آمریکایی ها به خوبی می دانند که ایران چند مرحله با آنان وارد مذاکره شــده 

است. اما ایران همواره شاهد دبه کردن طرف مقابل در مذاکرات بوده است. 
وی در ادامــه اظهار کرد: ایران تنها رژیم صهیونیســتی را یک دولت نامشــروع می داند. 
جمهوری اسلامی ترســی از مذاکره با آمریکایی ها ندارد. جریانی در داخل آمریکا حضور 
دارند که حامی رژیم صهیونیستی بوده و علاقه ندارند که رابطه ایران با آمریکا شکل بگیرد. 
در داخل ایران نیز افرادی هستند  که مایل به برقراری ارتباط بین ایران و آمریکا نیستند. 
نماینده ادوار مجلس شــورای اســلامی، تصریح کرد: ایران ترس و واهمه ای از ارتباط با 
آمریکایی ها ندارد و حتی از مذاکرات اســتقبال نیز می کند. به شــرطی که مذاکره باشد، 
نه تهدید. آمریکا به خوبی باید فهمیده باشــد که ایران حاضر نیســت از سر تهدید دست 
از خواســته های خود بردارد. وی در ادامه تاکید کرد: حتی اگر این مذاکرات به نتیجه نیز 
نرسد، جمهوری اسلامی هیچ گاه به دنبال ساخت بمب اتم نخواهد رفت. توانایی نیروهای 
مســلح ایران به قدری بالا است که پاسخگوی هرگونه تهدیدی است. امیدوار هستیم که 
آمریکایی ها طوری روند مذاکرات را دنبال کنند که مابتوانیم مراحل بعدی مذاکرات را در 

خود ایران یا آمریکا به شکل رو در رو برگزار کنیم. 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب، تاکید کرد: عدم ساخت سلاح اتمی از سوی ایران 
و رفع تحریم های هسته ای از ســوی آمریکایی ها به عنوان چارچوب مذاکرات 

ایران و آمریکا تعیین شده است که بنده فکر می کنم قابل وصول است.
حجت الاسلام والمسلمین سید محمدعلی ابطحی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به چشم 
انــداز مذاکرات ایران و آمریکا، بیان کرد: چارچوب مذاکرات ایران با آمریکا کاملا روشــن 
اســت. در خصوص ایران موضوع سلاح اتمی مطرح است که جمهوری اسلامی بارها اعلام 
کرده اســت قصد رسیدن به سلاح اتمی را ندارد. نکته ای هم که ایران دنبال می کند، رفع 
تحریم های هســته ای اســت. وی در ادامه اظهار کرد: از نگاه بنده این دو چارچوب کاملا 
روشــن و قابل وصول اســت. در خصوص نقش رسانه ها، بنده فکر می کنم که رسانه نباید 
خیلی مورد توجه مذاکره کنندگان باشد، اما رسانه می تواند بسیار در فضاسازی موثر باشد. 
مذاکره کنندگان باید بر اســاس مبانی جلو بروند. اما طبیعتا هرچه که گفتوگوها  مثبت 
پیش برود، احتمال مین گذاری از سوی مین گذاران بزرگ که در راس آن اسرائیل است، 
وجود دارد. این فعال سیاسی اصلاح طلب، تصریح کرد: یکی از طرق مین گذاری ها، انتشار 
اخبار فیک و سخنان ناصحیح از قول مقامات مذاکره کننده است. این کار خیلی خطرناک 
اســت. توضیح ماجرا و روشن کردن واقعیت توسط رسانه ها می تواند خیلی به امید جامعه 
بدون نشــانه ذوق زدگی کمک کند. طبیعتا اصلی تریــن انتظاری که طرف ایرانی از این 
مذاکرات دارد، رفع تحریم ها اســت؛ چراکه تحریم ها ظالمانه بوده  و فشار سختی به مردم 

وارد کرده است.


